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Brønderslev, 30. august 2016 

 

Høringssvar afdækningskatalog Børne- & Skoleudvalget budget 2017 

 

Skolebestyrelsen i Skoledistrikt Brønderslev Syd har d. 10. august 2016 afholdt ordinært møde og i 

den forbindelse debatteret det fremsendte afdækningskatalog for budget 2017 inden for Børne- og 

Skoleudvalgets område. Skolebestyrelsen afgiver i forlængelse heraf nedenstående høringssvar: 

 

Omend skolebestyrelsen for Skoledistrikt Brønderslev Syd har forståelse for de bundne 

forudsætninger om at skulle finde besparelser på kommunens budget for 2017, finder vi det 

bekymrende for såvel folkeskolens som daginstitutionernes muligheder for udvikling i de 

kommende år, at dette område igen må skære ned. Brønderslev Kommunes folkeskoler har igen 

fået gode placeringer i trivsels- og kvalitetsmålinger, og det er vores opfattelse, at disse gode takter 

og målinger ikke vil kunne opretholdes med en fortsat nedskæring på området. Brønderslev 

Kommune driver i forvejen en af landets billigste folkeskoler, og det er vores klare opfattelse, at 

bunden er nået. Netop børne- og skoleområdet er et afgørende parameter, når de yngre 

ressourcestærke familier, som kommunen ønsker at tiltrække, skal vælge deres fremtidige 

bopælskommune – her er det ikke nødvendigvis nok, at borgmesteren siger ”kom hjem” – der skal 

være gode tilbud at komme hjem til! 

 

Forslag 1 

Skolebestyrelsen ser med stor alvor og bekymring på afdækningskatalogets punkt 1. Strategiplanen 

indeholder ganske vist en intention om samling af overbygningen i de enkelte distrikter, men der 

har på intet tidspunkt været nævnt noget om en sammenlægning af indskoling og mellemtrin. 

 

Skolebestyrelsen bifalder derfor også, at der ikke er politisk opbakning til afdækningskatalogets 

punkt 1b. Skolebestyrelsen er dog fortsat meget bekymret for, at effektueringen af strategiplanens 

beslutning om at samle overbygningen foreslås allerede fra august 2017. Vi mener desuden, at det 

er i modstrid med det, byrådet og Børne- og Skoleudvalget stillede forældre, elever, ansatte og 

ledelse i udsigt i forbindelse med behandlingen og vedtagelsen af strategiplanen for 

folkeskoleområdet. Her blev sammenlægningen gentagne gange blev fremstillet som noget, der 

ville kunne effektueres i løbet af nogle år – august 2017 blev på intet tidspunkt nævnt! Politikerne 

må være sig bevidst om, at en vedtagelse af ovenstående 2017-forslag vil betyde et hak i 

troværdigheden. 

 

Det er ligeledes i hele processen blevet fastslået, at strukturændringerne ikke skal ses som en 

spareøvelse – heller ikke sammenlægningen af overbygningen. Skolebestyrelsen udtrykker tvivl om 

det beregnede økonomiske rationale, da det fremgår af forslaget, at der er afsat beløb til 

investering i lokaler i kælderen på Søndergades Skole, men ikke om der fx er afsat midler til 

faglokaler og øget IT på Søndergades Skole ved gennemførelse af forslaget. 
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Vi forventer på denne baggrund en offentliggørelse af de beregninger, der må være foretaget for at 

nå frem til rationalet.  

 

Såfremt det vedtages, at samle overbygningen i Distrikt Brønderslev Syd på Søndergade Skole 

allerede fra august 2017,  ønsker vi endvidere en realistisk tidsplan for, hvordan Søndergades Skole  

 

om mindre end et år skal stå klar til rumme de ekstra klasser, og ikke mindst – set i lyset af, at 

beslutningen om at samle overbygningerne er blevet begrundet med store faglige, didaktiske og 

pædagogiske fordele – en konkret og realistisk plan for, hvordan lærere og elever i løbet af det 

kommende skoleår skal klædes på til denne nye faglige og pædagogiske dagligdag. Grundlæggende 

mener skolebestyrelsen, at beslutningen er forhastet, og vi er bekymrede for, at lærere og ledelse 

ikke får den fornødne arbejdsro til at sikre, at sammenlægningen bliver den faglige og pædagogiske 

succes, der var sigtet med sammenlægningen.  

 

Forslag 2, 3 & 8 

Særligt set i lyset af Brønderslev Kommunes store satsning på projekt ”Udvikling i Fællesskaber”, 

der af skolebestyrelsen opfattes som en del af en konstruktiv og positiv udvikling af folkeskolen, vil 

vi anbefale udvalget ikke at nedlægge kommunens erhvervsklasse på Toftegårdsskolen 

(afdækningskatalogets punkt 2), ikke at lave en rammereduktion på specialundervisningstilbuddet 

(afdækningskatalogets punkt 3) samt ikke at lave en reduktion af inklusionsmidlerne på 

Skoleområdet (afdækningskatalogets punkt 8). 

Det er skolebestyrelsens opfattelse, at det i forvejen er vanskeligt at opnå det ønskede mål for 

inklusion i folkeskolen, og vi henleder opmærksomheden på, at man fra politisk hold gennem hele 

inklusionsdebatten har påpeget, at det ikke var en spareøvelse. Ovennævnte 3 forslag får netop 

karakter heraf. Set i sammenhæng med eventuelle klasseoptimeringer (jf. 

overbygningssammenlægningerne) vil det være særdeles alvorligt også at reducere i disse midler. 

 

Forslag 4: 

Skolebestyrelsen tvivler på provenuets størrelse. Skolebestyrelsen mener ikke, at løndelen kan 

indregnes i besparelsen, men at det alene giver mening at kigge på driftsudgifterne. Derudover 

anser vi det for en rigtig dårlig idé at nedlægge skolernes lejrskole i 6. klasse. Lejrskolerne har stor 

betydning for elevernes sociale integration og er med til at fremme trivsel og dermed læringen. En 

evt. nedlæggelse af lejrskolerne vil være meget synlig for forældre og elever, og det er vores 

opfattelse, at man ikke skal underkende dette i behandlingen af forslaget. Skolebestyrelsen kan 

således ikke anbefale en nedlæggelse af lejrskolerne, men tager gerne en debat med Børne- & 

Skoleudvalget om der kunne anvises andre modeller for afviklingen af lejrskolerne. 

 

Forslag 5: 

Skolebestyrelsen ønsker at kvittere for Børne- & Skoleudvalgets tidligere udmeldinger om, at man i 

udvalget ikke ønsker at pege på en nedlæggelse af svømmeundervisningen.  
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Forslag 6: 

Skolebestyrelsen udtrykker sine tvivl om en gennemførelse af forslag 6 – reduktion af antallet af 

skole-/hjem samtaler, vil give den anslåede besparelse. Det handler alene om arbejdstid og opgaver 

og kan ikke udmøntes i afskedigelser og dermed besparelse på lønkroner. 

 

Forslag 7: 

Skolebestyrelsen har generelt gode erfaringer med projekt ”Ekstra hænder i indskolingen”, idet 

projektet har hjulpet overgangen mellem børnehave og indskoling. Vi anbefaler derfor, at en evt. 

besparelse på dette område kun gennemføres, hvis skolerne og børnehaverne gives andre 

værktøjer til at styrke denne overgang. 

 

Forslag: 9 

Skolebestyrelsen ser med stor bekymring på forslaget om at lave et midlertidigt stop for tildeling af 

ressourcer til undervisningsmidler som følge af folkeskolereformen. Distriktet har i forvejen et stort 

efterslæb på indkøb af undervisningsmateriel, digitale læremidler og IT-udstyr m.m. I øvrigt gøres 

opmærksom på, at et stop vil kunne medføre opsigelse af abonnementer m.m. med iagttagelse af 

opsigelsesvarsler, hvilket vil kunne minimere forslagets provenu. 

 

Forslag 10 & 11: 

Skolebestyrelsen er tilfredse med, at udvalget ikke kan anbefale en nedsættelse af normeringen i 

børnehaverne. En god skolestart for vores børn starter allerede i børnehaven, og en 

normeringsnedsættelse vil ikke hænge sammen med projektet vedr. overgange. 

Der er hos os ingen tvivl om, at trivsel og omsorg for vores mindste borgere vil være i risiko med en 

lavere normering i såvel børnehaver som vuggestuen. 

 

Forslag 12: 

Skolebestyrelsen ønsker tillige at gøre udvalget opmærksom på, at i forbindelse med 

folkeskolereformen blev kommunens SFO-tilbud forringet. Åbningstiderne i SFO blev nedsat med 30 

% og personaletimerne tilpasset hertil. Den faktiske åbningstid er dog reelt længere, da SFO har 

åbent i samtlige skoleferier, hvilket giver en manko i antal tildelte personaletimer. Det er derfor 

skolebestyrelsens opfattelse, at afdækningskatalogets forslag omkring reduktion i åbningstid i SFO 

ikke vil give den besparelse, der er angivet, da besparelsen allerede er udmøntet i det nuværende 

budget. Endvidere vil et reduceret tilbud kunne risikere at et stigende antal forældre vil vælge 

tilbuddet fra med deraf følgende lavere forældrebetaling til følge, hvilket igen vil reducere den 

forventede besparelse.  

 

Forslag 13, 14 & 15: 

Skolebestyrelsen ser sig ikke i stand til at afgive et fyldestgørende svar på disse tre forslag. 

 

Forslag 16: 
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Skolebestyrelsen kan ikke bakke op omkring forslaget om nedlæggelse af naturvejlederne. 

Naturvejlederordningen er et attraktivt tilbud til skolerne i Brønderslev Kommune og bliver af 

skolebestyrelsen betragtet som en naturlig del af folkeskolereformen med mulighed for at gøre 

undervisningen mere levende og praksisorienteret. Skolebestyrelsen anser naturvejlederne som en 

mulighed for også at kunne styrke inklusionsindsatsen i kommunens folkeskoler, og dermed være 

en naturlig del af projekt ”Udvikling i fællesskaber”. 

 

 

På skolebestyrelsens vegne 

 

 

Peter Stecher 

Formand for skolebestyrelsen 

Skoledistrikt Brønderslev Syd 

 


